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  باتوجه به اینکه در هفته های اخیر رسانه ها می گویند که 
طرف های اسرائیلی و فلسطینی برای رسیدن به توافق نامه 
کره به  آتش بس نزدیک  شده اند ولی به نظر طرف های مذا
نتیجه  به  نرسیدن  احتمال  که  برخورده  اند  چالش هایی 
مطلوب همچنان وجود دارد. اختلاف های داخلی در حماس 
که بین نیروهای داخلی که در غزه هستند و نیروهایی که در 
قطر حضور دارند یکی دیگر از عواملی است که احتمالا اجازه 
کرات به نتیجه برسد چون اسرائیل اصرار دارد که  ندهند مذا
فرمانده های نظامی حماس باید از غزه خارج شوند و همچنین 
همه گروگان  ها را باید قبل از آتش بس آزاد کنند که این دو مورد 
باعث ایجاد چالش هایی شده است. نیروهایی که در داخل غزه 
هستند معتقدند که نباید زیر بار این خواسته  بروند. گره هایی 
در این میان وجود دارد که مقامات اسرائیل همچنان قصد 
بازی  دادن و ایجاد موقعیت های جدیدی برای رسیدن به 
مقاصد خودشان در منطقه دارند. آنها در طول این مدت 
بیش از یکسالی که از جنگ می گذرد بارها و بارها این مورد را 
نشان داده اند که به دنبال آتش بس نیستند ولی با این وجود 
نیاز است به این موضوع اشاره کنم که باتوجه به فشار ترامپ 
که به دنبال پایان جنگ در خاورمیانه می باشد، ممکن است 
دولت اسرائیل در پی اصرار ترامپ آتش بس را بپذیرد. ایران 
همواره نشان داده است به دنبال آتش بس و پایان جنگ در 
غزه است چون هرشکلی از آتش بس می تواند به سود مردم 
غزه باشد. به این نکته هم اشاره کنیم که حماس هم راهی بجز 
آتش بس ندارد چون ادامه جنگ نمی تواند به نفع مردم غزه 
و نیروهای حماس باشد. سرنوشت جنگ های خاورمیانه در 
غزه، سوریه، لبنان تاحدودی مشخص شده است و فقط در 
این بین یمن باقی می ماند که آن هم به زودی شاهد تحولاتی 
خواهد بود، اختلافات موجود برسر مشکلات و اختلافات 
سیاسی است. ترامپ و جمهوری خواهان متحد اسرائیل 
هستند و آنچنان که نشان می دهند با نتانیاهو در یک خط 
حضور دارند. آمدن ترامپ برای اسرائیل خبر خوبی می تواند 
کرات به نتیجه نرسد با  گر این دور از مذا باشد و به  همین دلیل ا
آمدن ترامپ قطعا فشارها به اعراب و... برای پذیرفتن آتش بس 

افزایش خواهد یافت. 

 گِره های آتش بس غزه
سخــن روز

  ابراز همدردی 
با حادثه دیدگان 

ابراز  ضمن  رئیس جمهور  اول  معاون 
آتش سوزی  دیدگان  حادثه  با  همدردی 
کید کرد که در دنیای به هم  در کالیفرنیا، تا
، درد و رنج  ، درد و رنج یک نفر پیوسته امروز
صفحه  در  عارف  محمدرضا  است.  همه 
گرام خود نوشت: »اتخاذ تدابیر عاجل  اینستا
در سطح جهانی برای چاره اندیشی و مقابله 
با بحران ها ضروری است، چه نسل کشی 
و جنایات رژیم اشغالگر در غزه باشد و چه 
بحران ناشی از تغییرات آب و هوایی همانند 
آنچه که امروز در آتش سوزی های مخرب 
کالیفرنیا می بینیم. در دنیای به هم  در 
، درد و رنج  ، درد و رنج یک نفر پیوسته امروز
همه است؛ ما با همه کسانی که از حادثه 
آتش سوزی در کالیفرنیا متاثر شده اند ابراز 
همدردی کرده و برای بهبود سریع اوضاع 

دعا می کنیم.«

تجهیزات جدید در مرزها
قرارگاه  فرمانده  غلامعلیان،  سرتیپ 
منطقه ای جنوب شرق نیروی زمینی ارتش، 
گفت: »تجهیزات و ادواتی که امروز ارتش 
جمهوری اسلامی ایران در دفاع از مرزهای 
هوایی، دریایی و زمینی کشور ایران استفاده 
می کند، بومی هستند؛ دوران تحریم، این 
درس را به ما داد که حفظ امنیت و اقتدار 
کشورمان تنها با اتکا به خِرد و تدبیر جوانان 
ح و ایده تمامی  خودمان ممکن است. طر
این تجهیزات، داخلی بوده و آن ها را با 
پشتیبانی وزارت دفاع و پشتیبانی نیروهای 
ح  طر می رسانیم.  انبوه  تولید  به  مسلح 
انسداد مرزهای شرقی کشور با تجهیزات 
انجام می شود؛  روز دنیا  همتراز فناوری 
مرزی،  سنسورهای  و  مرزی  دیوارهای 
برجک های دیده بانی، فیبرهای نوری و هر 
آنچه که برای حفاظت فیزیکی مطلوب در 

حال استفاده است.«

سفر هیات ایران به عراق
هیاتی از مجلس شورای اسلامی برای 
شرکت در نشست کمیته دائمی امور سیاسی 
مجمع مجالس آسیایی به عراق سفر کرد. 
شهین جهانگیری و فاطمه جراره ۲ نماینده 
عضو مجمع مجالس آسیایی )APA( به 
بغداد رفتند. هدف از این سفر شرکت در 
نشست کمیته دائمی امور سیاسی مجمع 
آسیایی است که به میزبانی مجلس عراق 
قطعنامه  هفت  بررسی  می شود.  برگزار 
کمیته  تشکیل  کمیته،  این  در  تخصصی 
فلسطین و بررسی برخی از مفاد اسنادپایه 
این مجمع از جمله  مهم ترین موضوعات 
دستور کار این نشست ۲ روزه است. مجالس 
کشورهای ایران، عراق، آذربایجان، ترکیه، 
روسیه، فلسطین، اندونزی، بحرین، امارات، 
کستان، کامبوج و قبرس در  قطر، عربستان، پا

این نشست حضور دارند. 

توپ در زمین اسرائیل است
در پی ابلاغ پیام مثبت حماس درباره 
آتش بس به تل آویو، سخنگوی این جنبش 
کنون توپ در زمین رژیم  که ا کرد  کید  تا
صهیونیستی است. جهاد طه، سخنگوی 
جنبش حماس در این باره گفت: »نتایج 
آنچه میانجی گران درباره توافق آتش بس و 
کنون در  تبادل اسرا به آن دست یافتند، ا
زمین رژیم اشغالگر است و همه منتظر پاسخ 
آن هستند. حماس همواره در مسائلی که 
سیاست قتل عام علیه ملت ما را متوقف 
که به  می کند و به توافقی منجر می شود 
تجاوزات در همه ابعاد پایان می دهد، با 
مسئولیت بالا عمل می کند. ما به دنبال 
توافقی هستیم که به آرمان های ملت ما برای 
آزادی و دستیابی به حقوق مشروع آنها در 

سرزمینشان جامه عمل بپوشاند.«

اقدام نمادین پزشکیان 
سیدمهدی طباطبایی، معاون ارتباطات 
و اطلاع رسانی دفتر رئیس جمهور در شبکه 
در  رئیس جمهور  حضور  نوشت،  ایکس 
روستای   کلوخی اقدامی نمادین بود. دکتر 
 پزشکیان هرگز گذشته را از یاد نخواهد برد و 
تجربه عبور از پیشرفت در عین محرومیت را 
تعمیم پذیر می داند. همه روستاهای ایران 
برای  رئیس جمهور حکم کلوخی را دارند و 
آینده این سرزمین به همت اراده های بزرگ 

مردم روشن خواهد بود. 

پیام منع حضور خاتمی
کنش به  رئیس دفتر دولت اصلاحات در وا
منع حضور خاتمی در یک مراسم آن را پیامی 
برای پزشکیان دانست. محمدعلی ابطحی 
آقای  حضور  منع  پیام  مخاطب  نوشت: 
خاتمی در یک مراسم شخص آقای پزشکیان 
است. »ما همچنان هستیمِ« خاصی در این 
پیام هست. مسأله آقای خاتمی نیست. 
امید مردم و شعار دولت نشانه است. آقایان 
مجید انصاری، معاون حقوقی، خطیب، 
وزیر اطلاعات و مؤمنی، وزیر کشور، به عنوان 
اعضای دولت وفاق کاری نمی کنند؟ گزارشی 

به رئیس جمهور و مردم نمی دهند؟

  قاسم محبعلی
 تحلیلگر مسائل بین الملل

خبــــر
امیرعلی ابوالفتح: 

کره با آمریکا نیست منعی برای مذا
آرمان ملی: شماره معکوس برای آغاز ریاست جمهوری ترامپ 
آغاز شده است و او بنا دارد تا روزی که کلید کاخ سفید را از بایدن 
تحویل می گیرد، موضع خود را درباره موضوعات مختلف جهان 
روشن و شفاف کند تا حساب کار دست همه بیاید. از خط و نشان 
کشیدن برای حماس، الحاق کانال پاناما به آمریکا و تغییر نام 
خلیج مکزیک گرفته تا اعلام گرینلند به عنوان ایالت جدید آمریکا 
در قطب شمال همه و همه نشان می دهد که ترامپ می خواهد با 
توپ پر پا به کاخ سفید بگذارد اما یکی از موضوعاتی که تا به امروز او 
از شفاف سازی درباره آن طفره رفته، احتمال حمله به ایران است. 
رسانه های عراقی مدعی هستند که نخست وزیرشان پیام مهمی 
را از طرف ترامپ به مقامات تهران تحویل داده است، همچنین 
سخنان اخیر رهبر انقلاب درباره آمریکا از این حکایت می کند 
کم بر روابط دو کشور موقتی است و این  که سکوت کنونی حا
سکوت زیاد ماندگار نخواهد بود. یک تحلیلگر مسائل بین الملل 
درباره آینده روابط ایران و آمریکا بعد از آغاز ریاست جمهوری 
ترامپ گفت: برخلاف تبلیغات رسانه های خارجی، هیچ منعی در 
کره با آمریکا وجود ندارد. در 45 سال گذشته یعنی  ایران برای مذا
کره بین دو  ماجرای تسخیر سفارت آمریکا تا به امروز همواره مذا
کشور در جریان بوده است. سفارت سوئیس در ایران به عنوان 
حافظ منافع آمریکا، مسئول انتقال پیام های شفاهی و مکتوب 
بین تهران و واشنگتن است. امیرعلی ابوالفتح گفت: کسانی که از 
کره با آمریکا صحبت می کنند، واقعا منظور آنها مشخص نیست؛  مذا
کره، رسیدن به توافقی برای حل اختلافات فی  گر منظور از مذا ا
مابین است، باید بگویند برویم با آمریکا توافق کنیم. البته حصول 
توافق مشکل است چون زمینه توافق فراهم نیست. وی اظهار 
کرد: 8 سال پیش وقتی او رئیس جمهور منتخب شد، هر جایی 
به سخنرانی می رفت از بد بودن برجام حرف می زد و معتقد بود 
ایران سر آمریکا کلاه گذاشته است. از این رو دائم برای ایران خط 
و نشان می کشید. اما ترامپ چند هفته ای است که اصلا موضعی 
درباره ایران نگرفته است، از این رو امکان دارد زمینه برای توافق 
بین ایران و آمریکا فراهم شود. ابوالفتح بیان کرد: وقتی هم از ترامپ 
درباره حمله پیش دستانه به تأسیسات هسته ای ایران سوال شد، 
پاسخ داد »هیچ احمقی به این سوال جواب نمی دهد«، حال آنکه 
گر ترامپ 8 سال پیش بود، احتمال داشت خیلی تند و صریح علیه  ا
ایران موضع بگیرد. امروز بیشتر ترامپ درباره موضوعاتی همچون 
گرینلند، تغییر نام خلیج مکزیک، کانادا و غیره صحبت می کند. این 
نشان می دهد که ترامپ در ابتدای ریاست جمهوری خود دنبال 
آزمایش مسیر دیپلماسی با ایران است؛ البته همه روسای جمهور 
آمریکا همین راه را رفتند. ابوالفتح تصریح کرد: افتخار ترامپ این 
است که در دوره ریاست جمهوری اش جنگی اتفاق نیفتاد. درباره 
جنگ های خاورمیانه نیز اعتقاد دارد که با وجود هزینه 7 تریلیون 
دلار دست آمریکا به جایی بند نشد. همچنین مخالف کمک به 
اوکراین برای جنگ با روسیه است. از مواضع ترامپ بر می آید که 
تمایلی به ادامه مواضع جنگ طلبانه نظامی دولت های قبلی 
آمریکا ندارد اما جنگ را در چارچوب اقتصادی می بیند. وی با بیان 
اینکه ترامپ دنبال جنگ تجاری است نه نظامی، عنوان کرد: او اول 
گر به نتیجه نرسید شاید  می خواهد جنگ تجاری راه بیندازد و ا
بعد وارد جنگ نظامی شود. از این رو اعتقاد ندارم که اوضاع به 
کرات  مرحله ای رسیده که بگوییم جنگ اجتناب ناپذیر است. مذا
همین الان هم در حال انجام است امکان دارد زمینه برای رسیدن 
به تفاهم و بعد توافق فراهم شود. این کارشناس مسائل سیاست 
خارجی گفت: ترامپ هنوز در مقام رئیس جمهور منتخب است، 
اول باید به کاخ سفید برود و دولتش شکل بگیرد؛ بعد از یکی دو ماه 
گر درباره ایران صحبت کرد می توان تحلیل داشت که نظر واقعی  ا
و رسمی اش چیست؟ معتقدم هر آنچه او در این چند روز و پیش 

از رفتن به واشنگتن بگوید یا نگوید، خیلی تعیین کننده نیست. 

اول  معاون  ملی:  آرمان    
رئیس جمهور در نشست با وزیر 
و معاونان وزارت نفت با تقدیر از 
اقدامات این بخش در افزایش 
تولید در پنج ماهه ابتدایی دولت 
چهاردهم گفت: در حوزه توسعه 
ح های  طر و  مشترک  میادین 
توسعه ای با جدیت وارد شوید، 
برای حضور نخبه های علمی در 
کنید و  این صنعت برنامه ریزی 
برند معتبر دانشگاه صنعت نفت 
کنید. محمدرضا  آبادان را احیا 
گزارش  شنیدن  از  بعد  عارف 
نفت،  وزارت  معاونان  و  وزیر 
گفت:  با تبریک »اعیاد رجبیه« 
مدیران  با  گفت وگوهایمان 
از  را  دستگاه ها  و  وزارتخانه ها 
وزارت نفت شروع کردیم چرا که 
معتقدیم وزارت نفت از مهم ترین 
است  دولتی ای  دستگاه های 
وجود  با  ماه،   5 از  کمتر  در  که  
مشکلات فراوانی که در ماه های 
اول تشکیل هر دولتی به وجود 
می آید، عملکرد درخشانی داشته 
بیان  با  ادامه  در  عارف  است. 
ملی«  وفاق  »دولت  نگاه  آنکه 
به معاونان وزارتخانه ها، همان 
داریم  وزیر  به  که  است  نگاهی 
در  معاونان  »معتقدیم  گفت: 
بخش خودشان، همان اختیارات 
و مسئولیت های وزیر را دارند و 
که  بخش هاست  این  مجموعه 
می دهد.«  تشکیل  را  وزارتخانه 
رئیس جمهور  اول  معاون 
موفقیت های  به  اشاره  با 
تولید  افزایش  در  نفت  وزارت 
، بنزین،  گاز فرآورده های نفتی، 
گازوئیل و تحویل سوخت مایع 
وجود  با  گفت:  نیروگاه ها  به 
که در این  مشکلات و معضلاتی 
مسیر وجود داشت با تلاش های 
پیشرفت ها  این  گرفته،  صورت 
از  صمیمانه  که  شد  ممکن 
در  وی  می کنم.  تشکر  شما 
ادامه با انتقاد از بخشی نگری و 
ناهماهنگی هایی که باعث ایجاد 
مشکلاتی مانند ناترازی انرژی  در 
است  شده  گذشته  دولت های 
شده  باعث  بخشی نگری   گفت: 
تا هرکسی تنها به حل مشکلات 

بخش خودش و آن هم در زمانی 
که خودش وزیر و مدیر است فکر 
کند و  به آینده، ایجاد همگرایی 
و انسجام بی توجه باشد اما در 
آن  دنبال  به  چهاردهم  دولت 
مشترک  »مسئولیت  که  هستیم 
برای حل مشکلات مشترک« را 
تقویت و ماندگار کنیم تا هر وزیر 
و مسئول هر دستگاهی، خودش 
دستگاه  آن  مسئول  فقط  را 
ناترازی های  بتوانیم  تا  نداند 
انرژی را با همکاری و مسئولیت 
وزارتخانه ها  تمامی  مشترک 
معاون  کنیم.  حل  دستگاه ها  و 
با  ادامه  در  رئیس جمهور  اول 
بیان آنکه در حل مسأله ناترازی 
بسیار  نفت  وزارت  انرژی، سهم 
بالا است گفت: امروز با تلاش های 
وزیر و زیرمجموعه وزارت نفت، 
زیادی   حدود  تا  ناترازی ها  این 
در حال رفع شدن است. معاون 
با  ادامه  در  رئیس جمهور  اول 
بیان آنکه »بهینه سازی«، بحثی 
ناترازی  حوزه  در  جدی  بسیار 
توجه  با  گفت:  است  انرژی 
است  قرار   ، قانونگذار نظر  به 
در  بهینه سازی  فعالیت های 
»سازمان بهینه سازی« که زیر نظر 
رئیس جمهور است و اختیارات 
لازم را دارد متمرکز شود و همه ما 
کنیم تا این سازمان  کمک  باید 
انجام دهد،  را  کارش  به خوبی 

توقع  نباید  که  معتقدیم  البته 
این سازمان،  با تشکیل  داشت 
بین  از  موجود  مشکلات   همه 
برود. عارف در ادامه با بیان آنکه 
کارهای بزرگی برای رفع ناترازی 
انرژی در حال انجام است گفت: 
کنار  در  برق،  ناترازی  بخش  در 
کارهای پایه ای که صورت گرفته 
است، به سمت استفاده از انرژی 
خورشیدی رفته ایم تا مشکلی را 
که کمر صنعت  را در سال های اخیر 
شکانده است و هم ضرر عظیم 
و هم عدم النفع بسیاری را برای 
صنعت به وجود آورده است را رفع 
کنیم. وی در ادامه با بیان آنکه 
برای رفع ناترازی ها در برنامه هفتم 
پیشرفت احکام خوبی وجود دارد 
روش های  وجود  با  البته  گفت: 
خوب باید به این مسأله توجه 
که منابع مورد نیاز چگونه  کنیم 
اول  معاون  شود.  تأمین  باید 
عنوان  ادامه  در  رئیس جمهور 
یک  که  است  این  انتظار  کرد: 
برنامه چهار ساله با شاخص های 
کار  چه  اینکه  و  مشخص 
می خواهید بکنید را تدوین کنید، 
علاوه بر این، طرح های توسعه ای 
عملیاتی  باید  نفت  وزارت  در 
جا  همه  در  بوروکراسی  شود، 
، بیش  باید از بین برود و این نیاز
از همه در وزارت نفت احساس 
می شود. عارف بیان کرد: اهداف 

برنامه هفتم را یک سطح جلوتر 
زودتر  اهداف  این  به  تا  بکشید 
بر  خصوصا  و  کنیم  پیدا  دست 
روی میادین مشترک و همچنین 
فعالیت  جدی تر  »فشارافزایی« 
کنید. در این جلسه، عارف بعد 
از شنیدن پیشرفت های صورت 
گاز  گرفته در زمینه استفاده از »
گذشته  یا »مشعل«  که در   » فلر
سوزانده  و باعث آلودگی محیط 
از  کار  این  گفت:  زیست می شد 
جهت محیط زیستی بسیار مهم 
است و در این جلسه گزارش بسیار 
خوبی درباره آن ارائه شد که باید 
پیگیری  جدیت  با  موضوع  این 
رئیس جمهور  اول  شود. معاون 
کید بر حضور نیروی  در ادامه با تأ
تجربه  با  تحصیل کرده،  انسانی 
وزارت  کشور در  به  و علاقه مند 
بیشتر  خوشبختانه  گفت:  نفت 
ایرانیان تعصب کار در کشورمان 
حداقل ها  را  باید  ما  و  دارند  را 
برایشان تأمین کنیم و راهبردی 
که در این زمینه باید به کار گرفته 
همراهی  در  که  است  این  شود 
نیروهای  انجمن های علمی،  با 
بخش  نیاز  از  بیش  حتی  کیفی 
مختلف  بخش های  در  دولتی 
با  ادامه  در  عارف  شود.  تربیت 
و  متخصصان  حتی  آنکه  بیان 
دانشمندانی که از ایران مهاجرت 
وطن  به  همچنان  نیز  کرده اند 
علاقه و عرق دارند و باید از توان 
آنها  گفت:  شود  استفاده  آنها 
اغلب با شرکت های دانش بنیان 
و »های تک« فعال در ایران در 
ارتباط هستند، به ایران رفت و 
در  وی  می کنند.  خدمت  و  آمد 
ادامه با بیان آنکه در سال های 
ابتدای تاسیس دانشگاه صنعت 
ممتاز  گردان  شا آبادان،  نفت 
چون  معتبری  دانشگاه  بین  از 
فنی تهران، صنعت نفت آبادان و 
دانشگاه شریف و گاهی هم شیراز 
گفت:  یکی را انتخاب می کردند 
باید دوباره به این جایگاه برگردیم 
که نخبه های  و به جایی برسیم 
این  به  انگیزه  با  دانشگاهی، 
دانشگاه بیایند و به حوزه صنعت 

نفت تعصب داشته باشند.

محمدرضا عارف: 

  توسعه میادین مشترک را با جدیت دنبال کنید
 سرمایه اجتماعی با 

انسجام روابط  عمومی

مطمئن  گفت  دولت  سخنگوی 
بین  که  انسجامی  با  هستم 
و  هست  دستگاه ها  روابط عمومی 
عملکرد خوبی که دستگاه ها دارند 
اجتماعی  سرمایه  افزایش  شاهد 
کشور خواهیم بود. فاطمه مهاجرانی 
ضمن ابراز خوشحالی از حضور در 
جمع اهالی روابط عمومی و قدردانی 
از شورای اطلاع رسانی دولت برای 
تشکیل نخستین گردهمایی مدیران 
روابط عمومی دستگاه های اجرایی، 
کرد: یقینا هر چقدر انسجام  اظهار 
افرادی که بنا هست در حوزه روابط 
عمومی به عنوان صورت سازمان ها، 
که هم می شنوند  به عنوان افرادی 
ایجاد  تعادل  و  می گویند  هم 
می کنند، نه فقط دهان های بازی 
، نه  دارند برای گفتن و گوش های کر
اینکه یک جانبه فقط بشنوند و هیچ 
صحبت نکنند؛ در جمع این ها بودن 
باعث افتخار من بود و مطمئن هستم 
که ان شاءا... با انسجامی که بین این 
خوبی  عملکرد  و  هست  دوستان 
که دستگاه ها دارند شاهد افزایش 

سرمایه اجتماعی کشور باشیم. 

 برای استیضاح وزرا  
زمان مناسب نیست

 اقتصاد دریا محور
 در برنامه هفتم 

کمیسیون امور  نایب رئیس سابق 
مجلس  در  شوراها  و  کشور  داخلی 
با اشاره به زمزمه استیضاح برخی از 
مجلس،  نمایندگان  سوی  از  وزرا 
کرد: استیضاح حق نمایندگان  بیان 
نمی تواند  نیز  کسی  و  است  مجلس 
جلوی حق قانونی نمایندگان مجلس 
را بگیرد. اما نکته حائز اهمیت این که 
استیضاح وزرا در شرایطی که تازه دولت 
در حال شکل گیری است، زود است. 
آصفری اظهارکرد: هم  محمدحسن 
مجلس و هم دولت هر دو سال اول 
خود را سپری می کنند. بنده اعتقاد 
دارم که درست است مشکلاتی در حوزه 
ناترازی انرژی و حوزه های اقتصادی در 
کشور وجود دارد، اما این مشکلات با 
استیضاح وزرا حل نمی شود. وی عنوان 
کرد: مطرح کردن این مسائل مقداری 
باعث بی اعتمادی مردم می شود و 
وقت پیشبرد امور گرفته می شود. من 
اعتقاد دارم امروز زمان مناسبی برای 

استیضاح نیست. 

سفر  جریان  در  صمت  وزیر   
رئیس جمهور به شهرستان چابهار و در 
سومین روز از حضور در استان سیستان 
و بلوچستان اظهارکرد: نگاه ویژه به 
مناطق محروم از طرف دولت چهاردهم 
خصوصاً به استان های مرزی وجود 
دارد. سیدمحمد اتابک گفت: استان 
سیستان و بلوچستان از استان هایی با 
موقعیت ژئوپلتیک و از لحاظ مزیت های 
دریامحور  خصوصا  اقتصادی  مثبت 
اهمیت  با  بسیار  کشور  برای  بودن، 
است. وی افزود: مقام معظم رهبری 
همیشه بر توسعه اقتصاد دریا محور 
کید دارند که بر این اساس این مهم در  تا
برنامه هفتم توسعه گنجانده شده و این 
موضوع برای دولت چهاردهم تکلیف 
شده است. اتابک با بیان اینکه دولت 
چهاردهم عدالت محوری را به صورت 
می کند،  عملیاتی  و  پیگیری  جدی 
سفر به استان سیستان و بلوچستان 
و مناطق کم برخوردار را امتداد همین 

سیاست اعلام کرد. 

گزارش »آرمان ملی« از نهایی شدن توافق جامع ایران و روسیه

مسعودپزشکیانبهروسیهمیرود
     احتمال امضای قرارداد انتقال گاز و ساخت راه آهن بین روسیه و ایران

 آرمان ملی- احسان اسقایی: ایران 
در چارچوب سیاست های کلی خود نگاه 
به شرق را در اولویت روابط خارجی قرار 
داده است. دلایل زیادی برای پیگیری این 
سیاست در ایران وجود دارد. ازجمله اینکه 
تحت فشار تحریم های غربی و آمریکاست. 
به طوری که این کشورها ضمن تحریم ایران 
در طول سالیان گذشته تلاش کرده اند، 
حکومت ایران را هم در انزوا قرار داده 
تهران  محاصره  حلقه  بهتر  عبارت  به  و 
کنند. همین سیاست  را تنگ و تنگ تر 
برای روسیه نیز در حال اجراست. مسکو 
کنون درگیر جنگ اوکراین است و به این  ا
بهانه مورد تحریم غربی ها قرارگرفته است. 
دراین  میان چین نیز به علت رشد بالای 
اقتصادی اش تحت  فشار آمریکاست لذا 
این سه کشور تلاش می کنند، به علت نگاه 
یکسان غربی ها به خود از منظر اقتصادی 
به یکدیگر نزدیک شوند. دراین  میان البته 
ایران تمایل دارد نوعی بلوک بندی در برابر 
غرب را با پیوند به چین و روسیه ایجاد کند 
لذا به صورت رسمی دم از تشکیل بلوکی 
تحت عنوان بلوک شرق می زند و می کوشد 
هم با چین روابط قوی داشته باشد و هم 
با روس ها این سطح از روابط را ایجاد کند. 
ایران درگذشته نیز دارای روابط راهبردی 
و جامع ۲0 ساله با روس ها بوده اما بعد از 
پایان این مدت طرفین تلاش کردند ضمن 
کار روی محتوای قرارداد، راهبری آن را در 
چندی  دهند.  گسترش  مختلفی  ابعاد 
است که اخباری در ارتباط با نهایی شدن 
این توافق نامه شنیده می شود و به نظر 

زمان امضا آن رسیده است. 
 سفر به روسیه 

در  پیروزی  از  بعد  پزشکیان  مسعود 
انتخابات ریاست جمهوری در یادداشتی 
باسیاست  ارتباط  در  رسانه ها  در  که 
خارجی دولتش منتشر کرد نگاه به شرق 
کنون خبر  را به صورت رسمی اعلام نمود و ا

می رسد پزشکیان توانسته است به یک 
موافقت نامه راهبردی با روس ها دست 
یابد. اخیرا سفارت ایران در مسکو اعلام 
کرد: دکتر مسعود پزشکیان رئیس جمهور 
۲8 دی ماه ۱40۳ در سفر به مسکو علاوه 
پوتین  ولادیمیر  با  رایزنی  و  دیدار  بر 
رئیس جمهور و دیگر مقامات عالی روسیه، 
معاهده جامع همکاری های راهبردی دو 
کشور را امضا خواهد کرد. سفیر ایران در 
روسیه بابیان اینکه سطح مناسبات دو 
کشور در عرصه سیاسی در سطح بسیار 
بالایی است، گفت: رفت وآمدهای بسیاری 
میان مقامات دو کشور صورت گرفته است 
که آخرین مورد، سفر هم زمان دو معاون 
از  نخست وزیر روسیه به تهران و پیش 
آن، سفر نخست وزیر روسیه به کشورمان 
و سفر وزیران امور خارجه در سال ۲0۲4 

بوده است. 
 دو دستاورد احتمالی

پزشکیان  سفر  در  می رسد  نظر  به   *
پوتین  با  او  رسمی  دیدار  و  مسکو  به 
امضای  بر  علاوه  روسیه  رئیس جمهور 
راهبردی  همکاری های  جامع  معاهده 
در ارتباط با چند موضوع با پوتین رایزنی 
خواهد شد لذا علاوه بر مباحث مبارزه با 
تروریست و رایزنی در ارتباط با تغییرات 
قدرت در سوریه و آینده روابط دو کشور 
با دولت آینده در سوریه طرفین در ارتباط 
با توسعه همکاری های نظامی با یکدیگر 
کره خواهند پرداخت ضمن اینکه  به مذا
ایران و روسیه سال هاست در ارتباط با 
رشت-آستارا  راه آهن  خط  ریل گذاری 
اقدام به رایزنی کرده و حتی زمینه های 
اجرای این قرارداد نیز فراهم  شده است 
لذا در این سفر احتمال اینکه این قرارداد 
ضمن  دارد.  وجود  شود  عملیاتی  عملاً 
ایرانی ها  خواست  بر  بنا  روس ها  اینکه 
روسیه  گاز  انتقال  خط  دارند  نظر  در 
ایران  گاز در  ایران به منظور مصرف  به 

طریق  از  گاز  این  صادرات  همچنین  و 
ایران به کشورهای همسایه را راه اندازی 
کنند. این قرارداد از سوی ابراهیم رئیسی 
قرار  پیگیری  مورد  سابق  رئیس جمهور 
می گرفت و باوجود انتقادها به نظر می رسد 
در سفر آینده پزشکیان به روسیه موضوع 
انتقال گاز روسیه به ایران نیز در دستور کار 

قرار خواهد گرفت. 
 خروج روسیه از تنگنا

هندی ها  با  که  سال هاست  روس ها 
گونی ازجمله تأمین  روابط اقتصادی گونا
نیازهای  تأمین  و  هند  انرژی  نیازهای 
کنون  کشاورزی خود را در نظر دارند و هم ا
نیز به توسعه روابط خود مشغول اند اما 
روسیه و هند چون مجبورند از طریق دریا 
با یکدیگر به تجارت بپردازند هزینه های 
گر آن ها از مسیر  آن ها بسیار بالا است حال ا
ایران و از طریق بندر چابهار با یکدیگر 
بپردازند، هزینه های  تجاری  به مبادله 
آنها کاسته خواهد شد. از این رو روس ها 
نگاه ویژه ای به کریدور شمال به جنوب 
دارند. سفیر ایران در روسیه با اشاره به 
ساخت  برای  کشور  دو  مشترک  ح  طر
راه آهن رشت-آستارا که پیش تر طرفین 
در اردیبهشت ماه ۱40۲ توافقنامه آن را 
کرات خوبی در  امضا کرده اند، گفت: مذا
حال انجام است و امیدواریم موافقت نامه 
ح نیز تا سفر رئیس جمهور  اجرایی این طر
به روسیه به نتیجه برسد و آماده امضای 
رؤسای جمهور در سفر آتی دکتر پزشکیان 
کرات  باشد. وی خاطرنشان کرد: در مذا
کرات خوبی داشتیم که  انتقال گاز هم مذا
گر یک موضوع باقیمانده هم حل شود،  ا
ح انتقال گاز هم  موافقت نامه اجرایی طر
ان شاءا... نهایی خواهد شد. وی یادآور 
شد: علاوه بر این حوزه ها، همکاری های 
دوجانبه در حوزه های فناوری، پزشکی، 
حال  در  دارویی  و  پزشکی  تجهیزات 

گسترش است.


